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تبریک نماینده ویژه آمریکا 

نماینده دولت آمریکا در امور ایران طی پیامی پیروزی تیم شهرداری گرگان 
و قهرمانی این تیم در لیگ برتر بسکتبال ایران را تبریک گفت. رابرت مالی نماینده 
ویژه دولت آمریکا در امور ایران در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: به پری 
 buzzer( پتی و تیم او شهرداری گرگان تبریک می گویم. عجب شوت دقیقه نودی
beater( فوق العاده ای بود. رابرت مالی در توئیت خود همچنین ویدئویی از لحظه 
 Buzzer Beater ،پرتاب این شوت سرنوشت ساز منتشر کرده است. در بسکتبال
شوتی است که پیش  از سوت پایان بازی و در لحظات آخر پرتاب می شود، ولی وقتی 
زمان پایان یابد و صدای شوت پایان درآمده است، وارد سبد بسکتبال می شود. پری 

پتی نام ستاره آمریکایی تیم بسکتبال شهرداری گرگان است.

اخبار ویژه ...

نامه نمکی به وزیر هند 

ملاقات های انتخاباتی در قم

تماس 

سوال بعدی لطفا!

ادعای جنجالی احمدی نژاد

عرصه خودنمایی 

»کاندیدای پنهان« 

نخندیده بود

با چند«آقازاده« 

به مرخصی آمد

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در نامه ای به وزیر بهداشت هند با 
تاکید بر اینکه مدیریت پاندمی کووید۱۹ جز با همدلی و همکاری همه کشور ها میسر 
نیست، آمادگی جمهوری اسلامی ایران را برای ارایه کمک های فنی، کارشناسی و 
تجهیزاتی به این کشور برای مهار کرونا اعلام کرد. سعید نمکی در نامه ای به هاراش 
وارد هان وزیر بهداشــت هند با ابراز تاسف از ابتلا و مرگ و میر بالای شهروندان 
آن کشور به بیماری کووید۱۹ تاکید کرد: مدیریت پاندمی موجود به جز با همدلی، 
همکاری و مساعدت همه کشور ها در سایه عدالت، رفع تبعیض ها و تحریم ها و 
همچنین رساندن عادلانه همه امکانات موثر در پیشگیری، تشخیص و درمان برای 
یکایک مردم نیازمند جهان و حمایت سیاسی، کارشناسی و اقتصادی تشکیلات بین 

المللی و سازمان های مردم نهاد میسر نخواهد بود.

رییس شــورای ائتلاف نیرو های انقلاب در ســفری کوتاه به قم با برخی علما و 
روحانیون درباره آخرین وضعیت انتخابات دیدار و گفتگو کرد. به گزارش شورای 
ائتلاف نیرو های انقلاب، »غلامعلی حدادعادل« رییس شورای ائتلاف در سفری 
کوتــاه به قم با برخی علما و روحانیون درباره آخرین وضعیت انتخابات دیدار و 
گفتگو کرد. حدادعادل پس از این دیدار ها با تاکید بر نقش برجسته روحانیت در 
ادوار مختلف به ویژه شرایط امروز کشور اظهار امیدواری کرد تا در زمان مناسب 

ائتلاف نیرو های انقلاب بهترین گزینه را جهت حضور در انتخابات معرفی کند.

محمدرضا عارف رئیس بنیاد امید ایرانیان در تماسی تلفنی جویای احوال مهدی 
کروبی شــد.در پی بســتری شدن حجت الاســلام مهدی کروبی در بیمارستان، 
محمدرضا عارف رئیس بنیاد امید ایرانیان در تماسی تلفنی جویای احوال وی شد و 

ضمن احوالپرسی، سلامتی و عافیت وی را از خداوند مسألت کرد.

وزیرخارجه پیشین کشور درباره احتمال ورود محمدجواد ظریف به عرصه انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم به عنوان نامزد جریان اصلاح طلب هم بیان کرد: شخصا 
معتقدم ظریف نامزد نخواهد شد.وزیر خارجه دولت احمدی نژاد همچنین در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا با محمود احمدی نژاد در ارتباط است و آیا او به میدان 
انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم ورود خواهد کرد یا خیر، گفت: بروید سراغ 

سوال بعدی لطفا!

نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
صحبت های رئیس جمهور پیشــین در خصوص خرید جزیره از سوی مسئولان 
جمهوری اسلامی، جنبه تبلیغاتی و انتخاباتی دارد.شهریار حیدری در واکنش به 
اظهارات محمود احمدی نژاد مبنی بر این که »مسئولان جمهوری اسلامی جزیره 
خریده اند تا درصورت جوشــیدن خشــم ملت به آنجا فرار کنند«، گفت: آقای 
احمدی نــژاد حرف های عجیب و غریــب زیاد می زند و می خواهد متفاوت تر از 
دیگران باشد؛ به همین خاطر این گونه صحبت می کند.نائب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: آقای احمدی نژاد زمانی، 
خودشان رئیس جمهور و مسئول قانون اساسی بودند و می دانند این قانون اجازه 
چنین کاری را به مسئولان جمهوری اسلامی ایران نمی دهد.وی با بیان این که به 
صراحت می گویم هیچ مسئولی در جمهوری اسلامی نه جزیره خریده است و نه 
جزیره ای فروخته، گفت: باید بگویم جزایر ما در خلیج فارس استراتژیک و جزء 
سرزمین مان محسوب می شوند؛ این حرف های آقای احمدی نژاد برای جلب توجه 
است و کمیسیون امنیت ملی به موضوعاتی می پردازد که واقعیت داشته و حساسیتی 

رویش وجود داشته باشد.

نایب رئیس مجلس تصریح کرد: انتخابات ریاست جمهوری عرصه خودنمایی 
نیست و باید با بررسی زیاد تصمیم گرفت لذا نباید ذهن جامعه را مغشوش کرد.

علی نیکزاد نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی خود در توئیتر 
مطلبی درباره انتخابات ریاست جمهوری منتشر کرد.متن مطلب نایب رئیس مجلس 
درباره انتخابات ریاست جمهوری به شرح است:انتخابات ریاست جمهوری عرصه 
خودنمایی نیست. باید با بررسی زیاد تصمیم گرفت. نباید ذهن جامعه را مغشوش 
کرد. باید به یقین رسید که می توانی و شایسته تری نیست. اعلام حضور کاری ندارد. 

آمادگی واقعی برای خدمت مهم است.

صوفی در پاسخ به این پرسش که سخنگوی جبهه اصلاحات ابراز امیدواری کرده 
بود که تا قبل از ثبت نام ها، نامزد جریان اصلاحات مشخص شود پس چرا فرآیند 
انتخاب گزینه اصلی به تعویق افتاد، اظهار داشت: به اعتقاد بنده، اصلاح طلبان باید 
منتظر باشند تا نتیجه بررسی صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان اعلام شود. بر این 
اساس دو هفته مانده به انتخابات درباره گزینه خود تصمیم می گیرند.عضو جبهه 
اصلاحات در عین حال »کاندیدای پنهان« اصلاحات در انتخابات را که از ســوی 
سخنگوی حزب کارگزاران مطرح شده است، رد می کند و می گوید: ما عضو جبهه 
اصلاحات هستیم و مرعشی هم در آنجا حضور دارد، در این جمع خبری از طرح 

»کاندیدای پنهان« نیست!

فعال سیاسی اصولگرا در توئیتی به اعلام کاندیداتوری مصطفی تاجزاده واکنش نشان داد. 
حمید رسایی که در انتخابات دهمین دوره مجلس از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت 

شده بود، نوشت: در عمرم اینقدر نخندیده بودم؛ تاجزاده اعلام کاندیداتوری کرده... .

اعتماد نوشت:اصولگرایان تلاشی گسترده را برای ورود به انتخابات شورا های اسلامی 
شهر و روستا در دستورکار خود قرار داده اند. نکته اینجاست که از انشقاق و اختلافات 
شدید داخلی در جریان اصولگرا همان طور که آنان را در مسیر دستیابی به کاندیدای 
واحد انتخابات ریاست جمهوری با بلاتکلیفی مواجه کرده در انتخابات شورا ها نیز اگر 
با مشکلاتی دوچندان مواجه نباشند، کمتر مصیبت ندارند. این همه مصایب اصولگرایان 
در انتخابات شورا های پیش رو نیست و ظاهرا دست هایی نیز به کار افتاده تا اسامی برخی 

»آقازاده های اصولگرا« را در فهرست این جریان سیاسی قرار دهد.

فاطمه هاشمی از به مرخصی آمدن برادرش مهدی خبر داد.فاطمه هاشمی رفسنجانی 
با اشــاره به آخرین وضعیت برادرش مهدی هاشمی اظهار کرد: مهدی هم اکنون به 
مرخصی آمده اســت.وی درباره این مرخصی بیان کرد: همانگونه که سایر زندانیان 
توانستند از مرخصی ویژه ماه رمضان برخوردار شوند، مهدی هم اکنون از این مرخصی 
بهره مند شده و به بیرون از زندان آمده است.هاشمی رفسنجانی در پاسخ به این که تا 
چه زمانی مهدی هاشمی مرخصی است بیان کرد: زمان مرخصی مشخص نیست. 
گفتنی است مهدی هاشمی که سابقه مسئولیت سازمان بهینه سازی مصرف سوخت 
را بر عهده داشت به اتهام اخذ رشوه و اختلاس ۶۰۰ میلیون تومان به ۱۰ سال حبس 
و به رد ۶۰۰ میلیون تومان و ۱.۲ میلیارد تومان جزای نقدی و انفصال دائم از خدمات 

دولتی محکوم شد.

          سرویس سیاسی- حضور بهزاد نبوی در رأس سازوکار انتخاباتی اصلاح طلبان 
امیدها در این جریان برای اجماع سازی نظرات بر سر یک کاندیدا را بالا برده است. 

نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان درحالی این روزها میدان دار تحرکات جریان اصلاحات 
شده است که سلف اش یکی شعسا یا همان شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
بعد از تجریه نسبتا موفقی که در دو انتخابات مجلس دهم و ریاست جمهوری سال ۹۶، 
داشت کم کم به انفعال فرو رفت و از نفوذش کاسته شد و رنگ و بوی اختلافات در آن 

بالا گرفت.
سردرگمی و ناهماهنگی در تصمیمات این شورا در بحبوحه انتخابات مجلس یازدهم 
نشان از بالا گرفتن اختلاف های درون تشکیلاتی می داد؛ به اجماع نرسیدن برای حضور 
یا نیامدن در آخرین انتخابات قرن مجلس، فضای این نهادجریان اصلاح طلبی را به سمت 
اختلاف ها کشاند؛ به طوریکه دو سر طیف جریان اصلاح طلبی یعنی کارگزارانی ها و 
مشارکتی های سابق که اکنون در حزب اتحاد ملت سیاست ورزی می کنند، آشکارا به انتقاد 
از یکدیگر پرداختند. در ادامه این روند   محمدرضا عارف رئیس شورای عالی سیاست 
گذاری و پیش از  آن دیگر عضو حقیقی پرنفوذ این نهاد، یعنی موسوی لاری استعفا دادند 

تا تیر خلاصی بر خلسه طولانی مدت شعسا باشد.
ناسا از دل اختلافات سر برآورد

کش و قوس ها بر سر امنتاع از کنشگری در فضای بسته سیاسی یا استفاده از روزنه ها و 
فعلیت حداقلی، فضایی را فراهم کرد تا ساختاری تحت عنوان »نهاد اجماع ساز اصلاح 
طلبان« از میان این اختلاف ها سر برآورد. کمی بعدتر روزنامه اصلاح طلب با استفاده از 
حروف نخست هر کلمه به آن »ناسا« اتلاق کرد تا شاید بتواند در سپهر سیاسی خموش 

ایران آپولویی هوا کند.
این نهاد بی آنکه توضیحی درباره ساختار پیشین داده شود شکل گرفت و در پی آن برخی 
از جوانان جریان اصلاح طلبی به جوانگرا نبودن آن و حتی شفاف نبودن کنش های پیشین 
نقد وارد می کردند و می گفتند که باز همان پیر سیاستمداران فرمان جریان را به دست 

گرفته اند بی آنکه نسبت به اشتباهات گذشته خود پاسخگو باشند.
بهزاد نبوی آبی بر آتش انتقادات ریخت 

در این میان اما آنچه بیش و پیش از خود ناسا خبرساز شد،  انتخاب اعضای حقیق و حقوقی 
نهاداجماع ساز بود؛ با مطرح شدن نام رئیس موقت ناسا، آبی بود بر آتش انتقادات همین 

جوانانی که علم مخالفت با نهاد جدید را برداشته بودند.
یکی از جوانان اصلاح طلب در توئیتی نوشت: » خدا کنه حاکمیت این پیام رو بگیره که 
این مرد با قامت خمیده اومده برای اینکه اصلاح طلبی در چارچوب های قانونی رو زنده 
نگه داره مسئولیت گرفتن در این نهاد برای نبوی هیچ دستاوردی نداره جز اینکه میخواد 

از اعتبار و آبروش برای ایران خرج کنه«
این تنها نظر جوانان اصلاح طلب نسبت به حضور نبوی در جایگاه مدیریت جریان 
اصلاحطلبی نبود و شــاخصین و چهره های پرنفود و حتی مخالف ناســا هم در زمره 
موافقان ریاست نبوی قرار گرفتند. شخصیتی که نام او همچون واکسنی بود بر ویروس 
اختلافات درون جریانی اصلاحات. سیاستمداری کهنه کار که همواره راهکارهای تازه 
و جدید در حل بحران ها داشته است. یار غار شهید رجایی و شخصیتی که در آسمان 
سیاست ایران کسی نیست که او را نشناسد؛ مورد وثوق جریان اصلاح طلبی و مورد احترام 

سیاستمداران کهنه کار اصولگرا.
بهزاد نبوی در حالی رئیس نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان شد که حتی تغییر نام دوباره این 
نهاد به »جبهه اصلاحات ایران« نتوانسته اختلانظرها را در این نهاد کاهش دهد و راهبردها 
را نزدیک کند؛ اما آنچه همه بر آن توافق دارند صداقت و مرضی الطرفین بودن رئیس ۷۹ 

ساله آن است.
چشم امید اصلاح طلبان به چریک پیر

به نظر می رسد بعد از مدیریت ضعیف عارف بر شعسا، اکنون کشتی بان را سیاستی دگر 
آمده و چریک پیر زمین سیاست ایران بناست دوران متفاوتی را تجربه کند؛  نبوی بعد از 
مجلس ششم دیگر به عرصه های اجرایی ورود پیدا نکرد و تنها به مشاوره و کنشگری 
سیاسی اکتفا کرد؛ اکثری قریب به اتفاق جریان اصلاح طلبی بر قدرت اجماع سازی او 
توافق دارند، به طوریکه حمیدرضا جلایی پور عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت 
در مصاحبه با روزنامه اعتماد با اشاره به تاکید نبوی بر اینکه »همچنان راه نجات کشور 
اصلاحات است«، خودش را با او هم نظر می داند و می گوید که »آقای نبوی یک مهندس 
روی زمین و یک واقع نگر فابریک است. قبل از انقلاب مبارز بوده و بعد از انقلاب در 
تمام صحنه ها و تجربه های بعد از انقلاب بوده. تقریباً ۶۰ سال تجربه زنده از واقعیت 
سیاســی ایران دارد. ایشان به لحاظ عملی و شهودی خیلی واقع نگر است و فضایی و 

خالی بند نیست.«
جلایی پور در ادامه با اشاره تجریه های مشترکی که با کنشگری رئیس ناسا دارد بر خصیصه  
نبوی یعنی تحت تاثیر جو و فضا قرار نگرفتن و تحلیل بر اساس واقعیت او اشاره می کند.
صادق خرازی هم که از منتقدان جدی این نهاد است نقطه قوت آن را حضور بهزاد نبوی 

در رأس تشیکلات اجماع ساز می داند.
صادق خرازی که برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری نیز اعلام آمادگی کرده 
اســت، در مصاحبه با باشــگاه خبرنگاران جوان ضمن اینکه تاکید می کند که جریان 
اصلاحات خود نیاز به اصلاح و بازنگری دارد، با رویکردی مثبت به ناسا می گوید ما باید 
به نهاد اجماع ساز فرصت دهیم تا ببینیم که چطور برنامه ریزی خواهد کرد و همچنین 
تاکید می کند که »بهزاد نبوی سابقه درخشانی دارد و مغزش مانند یک جوان بیست ساله 

کار می کند«
احمدزیدآبادی که اکنون خود را چندان درون جریان اصلاح طلبی تعریف نمی کند با 
تحلیلی متفاوت، حضور نبوی را در راس ناسا شایسته می داند و در یادداشتی می نویسد: 
» مهندس نبوی تجربه ای طولانی در امر مبارزه و سیاست دارد و برای ناظران سیاسی در 
ایران فردی ناشناخته نیست. کسانی که بهزاد نبوی را از راه دور می شناسند معمولاً با کسانی 
که با او از نزدیک آشنایند، نظر واحدی در باره اش ندارد. او از راه دور چندان دلچسب به 
نظر نمی رسد! دستکم برای من اینطور بوده است! اما از نزدیک به لحاظ ویژگی های فردی، 
نبوی چهره ای دلسوز و صادق و پرتلاش و پیگیر و صریح و شجاع و ساده زیست و فداکار 
و وطن دوست و  فروتن به نظر می آید؛ گرچه به رغم فروتنی بر دریافت ها و تجارب 
خود تعصب می ورزد و به وقت ضرورت از خود اقتدار مدیریتی هم نشان می دهد. در 
واقع او از نقطه نظر خصایص شخصی، فرد کاملاً مناسبی برای ریاست نهاد اجماع ساز 

اصلاح طلبان است.«
زیدآبادی البته تنها نقدی که به نبوی وارد می داند این اســت که تنها تنها شیوه ای که او 
می شناسد و بر آن موکدا تصریح دارد و و بدیلی هم برای آن قائل نیست، حضورِ تمام 
عیار در انتخابات با همۀ محدودیت ها و شــرایط آن اســت.او می گوید » از منظر بهزاد 
نبوی، حتی اگر بتوان از طریق انتخابات به بخشداری زیدآباد هم دست یافت، به نوبۀ 
خود غنیمت است و به اندازۀ خودش در خنثی کردن نقشۀ افراطی ها برای نابودی کشور 
تأثیر می گذارد!با این حساب تردیدی نیست که مهندس نبوی با تمام قوای خود خواهد 
کوشید تا مجموعۀ اصلاح طلبان را به حضور در انتخابات متقاعد و هدایت کند هر چند 

که کاندیدای ضعیفی داشته باشند.«
اما اگر از این نگاه روزنامه نگار قدیمی کمی فاصله بگیریم و کمی با نگاه کنش وری به 
داستان بندیشیم میبینیم که جریان اصلاح طلبی اگر نتواند همین میزان تنفس را برای خود 

کسب کند، عملا امور اجرایی را واگذار کرده است.
کارگزارانی ها نیز که نگاهی مشابه دارند و معتقدند باید حضور در قدرت و انتخابات را 
اولویت بخشید، نسبت به حضور نبوی واکنش منفی نشان ندادند و به نظر می رسد که او 
را به عنوان کسی که همچنان بیش از پیش بر مشی اصلاحات تاکید دارد و منافع ملی را بر 

هر چیز دیگری ارجح می داند، پذیرفته اند.
مجموع این شرایط نشان می دهد اگر در لحظات پایانی و سرنوشت ساز روزهای آتی، 
پدرخواندهای منفعت طلب جریان اصلاح طلبی نهاد اجماع ســاز و راس آن را تحت 
فشارهایی که ممکن است به کل جریان آسیب بزند، قرار ندهند که درآن صورت نبوی 
مجبور به عقب نشینی شود، جریان اصلاح طلبی بتواند با مدیریت چریک پیر در فضای 
سیاســی فعلی، کنش ورزی خوبی از خود نشان دهد به گونه ای که نه تنها در دام آنچه 
مخالفان آن را »تقابل با حاکمیت« می خوانند، نیفتند بلکه همچون هشت سال گذشته 

به سمت سویی حرکت کنند که بیشترین تلاش برای حفظ منافع ملی صورت بگیرد.

چشم امید اصلاح طلبان
 به »چریک پیر« ! 

ضرغامی: 

می خواهم ساختار فاسد را عوض کنم
سرویس سیاســی - من مدیران باتجربه 
حزب اللهی و ولایی را می شناســم که در 
سال های اخیر حذف شــدند. من آن ها را 

برمی گردانم.
رئیس اسبق صداوسیما با بیان اینکه مدیریت 
روحانی ریموتی اســت گفت: تعبیر من 
زدن زیر میز است یعنی ما این بازی را نمی 
خواهیم. ما دیگــر باید این بازی را عوض 
کنیم. ما باید این ساختار پوسیده و فاسد را 

نابود کنیم.
عزت الله ضرغامی، رئیس اسبق صداوسیما 
و از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری  
اخیــرا گفتگویی انجــام داده اســت که 

بخش های مهم آن را می خوانید:
خاتمی از مدافعان خبر ۲۰:۳۰ بود!

- من در همان شش ماه اول در صداوسیما، 
چون کاملاً آماده و آشــنا بودم کجا می روم، 
بســیاری از کارهایی را که فکر می کردم بر 

زمین مانده، انجام دادم.
- مثلاً خبــر ۲۰:۳۰، البته آن ۲۰:۳۰ که من 
راه انداختم، یک فضای دیگری بود، شاید 
یکی از بهترین مدافعان، آقای خاتمی رئیس 
جمهور وقت بود، با این که علیه خودشان کم 
مطلب نمی رفتیم، ولی همه استقبال کردند که 
این بخش خبری کمی از این حالت رسمی و 

خشک بیرون بیاید.
در این دولت فرض بر این است که همه 

امنیتی هستند
 به جز وزیر اطلاعات!

- خبر ســرقت آرشیو صداوسیما یکی از 
دروغ های بزرگ است که ما هر چه گفتیم 
آن کسانی که مدعی هستند بیایند و توضیح 

بدهند کسی توضیحی نداد.
- یک خبری را شخصی از قول یک فردی در 
وزارت اطلاعات مطرح کرد که یک کارمند 
صداوسیما از کشور خارج می شده و یک 
فلش حاوی یک سری از فیلم های آرشیو 
همراهش بوده است و بعد او را گرفتند، فلش 
را ضبط و برخورد کردند و تمام شد، این کل 
خبر است و با فضاسازی که انجام شد کاملًا 

متفاوت بود.
- من گفتم همیــن الان وزارت اطلاعات 
بیاید اعلام کند چون اولین بار آقای آشنا این 
موضوع را مطرح کرد و کار خوبی نبود. کمی 
هم من از آقای آشنا بعید می دانستم که این 
طور کار کنند. بعدها به نحوی توجیه کردند 
یعنی همین حرف ها را چون ما با ایشان رفیق 

هستیم به ایشان گفتم و توجیهاتی داشتند .
- من همان موقع گفتم وزارت اطلاعات که 
متخصص این کار است البته در این دولت 
فرض بر این است که همه امنیتی هستند به 
جز وزیر اطلاعات ، اما وزیر اطلاعات اگر 
امنیتی نیست، مجموعه آن ها که امنیتی است 

. بیایند توضیح بدهند که این را از چه کسی 
گرفتند؟ کدام کشور رفته؟ که البته همه این ها 
خلاف بود، اگر هم باشد در حد یک تخلف 

بوده است.
مدیریت روحانی ریموتی است

- آقــای احمدی نــژاد کار می کرد، آقای 
روحانــی کار نمی کند. صبح تا شــب در 

تلویزیون است.
- تابه حال هیچ وقت ســابقه نداشته مثلًا 
هیئــت دولت را زنده پخش کنند. من هیچ 
وقت این کار را نکردم اما شــما الان این را 

نگاه کنید.
- از بس ایشان مدیریت شان ریموتی است 
من گفتم هر کسی یک بار با آقای روحانی 
تماس بگیرد، جزئی از ســوابق مبارزاتی 

خواهد بود.
- این غلو نیست، اگر یک وزیری در طول 
این هشت سال هشت بار با آقای روحانی 
صحبت کرد، سوابق مبارزاتی اش تکمیل 

است.
انتقادهای من به آقای احمدی نژاد سر جای 

خودش است
- حالا شما با آقای احمدی نژاد مقایسه کنید. 
آقای احمدی نژاد کار می کرد حالا اگر این 
تکه از من را پخش کنید همه می گویند دوباره 
ضرغامی از احمدی نژاد تعریف می کند اما 
احمدی نژاد می دوید، از این روســتا به آن 
روستا، ما عقب می ماندیم، چه بگویم دروغ 

بگویم؟
- انتقادهای من به آقای احمدی نژاد ســر 
جای خودش است. خود ایشان می دانند و 
هر بار که رفتیم با یکدیگر بحث های چالشی 
کردیم البته الان مدت های طولانی است که 

یکدیگر را ندیدیم.
اگر آقای روحانی زمان جنگ بود، یک پروژه 

خودکفایی جنگ راه نمی افتاد
- مــن بارها گفته ام اگر آقای روحانی زمان 
جنگ بود، یک پروژه خودکفایی جنگ راه 

نمی افتاد.
- من به عنوان کسی که از فعالان پروژه های 
صنایع خودکفایی بودم و اولین پروژه تولید 
انبوه موشکی را راه اندازی کردم به شما می 
گویم، همین پیام رســان نشان داد که آقای 
روحانی اصولاً اهل این نیست که یک پروژه 

بزرگ ملی را پشتیبانی کند.
مخالف فیلترینگ اینستاگرام هستم

- در باره اینستاگرام من به طور رسمی اعلام 
کردم که با فیلترینگ اینســتاگرام مخالف 

هستم.
- آســیب های آن را می دانم، اشکالات آن 
را می دانم اما معتقدم امروز بخش زیادی از 

مردم با اینستاگرام کار می کنند.
- من مطلع هستم، می بینم صفحات را که 

یک جوانی کــه به برکت این دولت تدبیر 
و امیــد کاری ندارد، رفته و یک صفحه راه 

اندازی کرده تا صنایع دستی بفروشد.
- بقیه هم که یک شوخی بزرگ است. ما می 
گوییم توییتر فیلتر است، همه تشریف دارند.
- ما شــیپور را از سر گشاد می زنیم، فیلتر 
می کنیم اما مافیای فیلترشکن داخل حکومت 
کار می کند، مافیای وی پی ان داخل حکومت 

کار می کند.
موضوع سیاست خارجی عشق و نفرت 

نیست
- موضوع سیاست خارجی درواقع عشق 
و نفرت نیست. ما باید براساس منافع ملت 

تصمیم گیری کنیم.
- البته طبق قانون اساسی آرمان های خودمان 

را باید با جدیت تعقیب کنیم.
- کارنامه برجام در طول این سال ها بهترین 
آینه است برای این که چه اتفاقی افتاد و تدبیر 

ما در ادامه این مسیر باید چه باشد.
- تنهــا راه حل پایــدار و جدی برای حل 
مشکل تحریم که خودبه خود گفت وگو و 
مذاکرات را در هر سطحی با هر کشوری و 
در هر حوزه ای که انجام می شــود می تواند 

تقویت کند، داشتن ارزش افزوده است.
- شما باید قدرتمند بروید بنشینید و مذاکره 

انجام دهید.
حسین فریدون تمام محاسبات وزارت 

خارجه را کنار گذاشت!
- روابط خارجی باید آزاد باشد. یک برادری 
نقل می کرد از دوســتان وزارت خارجه که 
مسئولیت داشت، می گفت اول این دولت، 
لیست سفیران  را برای همه جای دنیا نوشتیم 
و این لیســت به دفتر رئیس جمهور رفت، 

برای این که تاییدشود.
- آقای حسین فریدون این لیست را گرفت و 
تمام آن را زیر و رو کرد و گفت قبول نیست، 
یعنی یــک فرد تمام محاســبات وزارت 

خارجه را کنار گذاشت.
عمده نگاه من برای این که تورم ایجاد 

نشود سبد کالاست
- یارانه های نقدی که من در ذهنم اســت، 
ادامه همین سیستم یارانه هاست حتی باید 

متناسب با تورم این ها افزایش داشته باشد.
- عمده نگاه من برای این که تورم ایجاد نشود 
-چون این پول نقدی که می دهیم تورم پشت 
آن ایجاد می شود- سبد کالاست. منتها سبد 
کالا نه مثل این دولت که سال اول توزیع کرد 

و آن افتضاح به بار آمد.
- توزیع یک راه دارد. من اگر می گویم سبد 
کالا، به این معنا نیست که در خانه ها را بزنیم 
و سبد کالا بدهیم یا یک جایی صف ببندند.

 - منظور من کارت اعتباری است. ببینید الان 
کوپن هم اصلاح شده و سهمیه شما محفوظ 

است، مراجعه می کنید و سهمیه خودتان را 
می گیرید.

آمده ام زیر میز بزنم!
- زیر میز زدن کاملاً روشــن است که چه 
اتفاقی می افتد. ساختار ناکارآمد و پوسیده و 
در خیلی از حوزه ها فاسد و مافیایی جلوی 

هرگونه اصلاحات را گرفته است.
- رهبری می فرماید اژدهای هفت سر است، 
اژدهای حذف، انحصار، رانت و رشــوه و 
قدرت های خاص بــرای دادن مجوزها، 

پنهان کاری و...
- من فهرســت این ها را درآوردم یعنی به 
خصــوص در هر حوزه ای که ما مشــکل 

داریم، مسائل خاص آن را درآوردم.
- باید با این ها مبارزه شود، اگر مبارزه نشود 
و شما بهترین طرح ها را داشته باشید به نتیجه 

نمی  رسید. 
- این شبکه فاسد متأسفانه از تقاطع اصحاب 
ثروت و قدرت ایجاد شده است. سابق این 
طور نبود. این ها تقاطع پیدا کردند و اژدهای 

هفت سر شدند.
- تعبیر من زدن زیر میز اســت یعنی ما این 
بــازی را نمی خواهیم. مــا دیگر باید این 
بازی را عوض کنیم. ما باید این ســاختار 
پوســیده و فاسد را نابود کنیم. به کمک چه 
کسی؟ به کمک مردم، به کمک جریان های 
دانشجویی، با دمپایی نمی توان زیر میز زد، 
کفش محکم کوهنوردی می خواهد، کفش 
محکم کوهنــوردی یعنی حمایت مردم و 

تشکل های دانشجویی.
کسانی که تمام وجودشان حمایت از 

روحانی بوده
 باید کنار بروند

- کســانی که تمام وجود آن ها حمایت از 
آقای روحانی بوده و در جلسات دفاع کردند 
و تمام حیثیت خودشان را برای آقای روحانی 
گذاشتند معلوم است این ها کم کم باید کنار 

بروند.
- من بسیاری از مدیران باتجربه حزب اللهی،  
انقلابی، خدمتگزار و ولایی را می شناسم که 
در این سیستم ها در سال های اخیر حذف 
شــدند و رفتند و هیچ کس سراغی از آن ها 
نگرفت. این ها آدم های توانمندی هستند و 

من آن ها را برمی گردانم.

رئیسی، قالیباف و جلیلی همزمان نامزد می شوند 
سرویس سیاسی - کاندیداتوری همزمان رئیسی ، قالیباف 
و جلیلی تاکتیکی است که اصولگرایان برای مواجه با فرآیند 

غیرقابل پیش بینی انتخابات برگزیده اند. 
اخبار ضد و نقیض درباره وضعیت انتخاباتی اصولگرایان، 
خاصه درباره کاندیداتوری یا عدم کاندیداتوری سید ابراهیم 
رئیسی، این تصور را ایجاد کرده بود که جبهه اصولگرایی 
دچار نوعی سردرگمی شده باشد. تصوری که سبب شد 
برخی روزنامه های اصلاح طلب در شــماره امروز خود از 

بلاتکلیفی رقیب بنویسند. 
این درحالی اســت که بنظر می رسد اصولگرایان نه تنها 
بلاتکلیف و سردرگم نبوده، بلکه یک استراتژی دقیق برای 

مواجه با انتخابات و فرآینده غیرقابل پیش بینی آن دارند. 
در چند  روز  گذشته اخبار متعدد و بعضا متناقضی درباره 
کاندیداتوری یا عدم کاندیداتوری سیدابراهیم رئیسی رسید. 
اخباری که برخی از آنان قاطعانه از ورود وی و برخی دیگری 
مجدانه از عدم ورود او خبر دادند؛ حتی از دیدار وی با یک 
مقام عالی رتبه و گفت وگو درباره انتخابات سخن به میان آمد 

که البته تایید هم نشد. 
بــه موازات این قضیه اما اخبار مهمی از جبهه اصولگرایی 
رسیده که تا حد زیادی تصمیمات سیاسیون در این جریان 

سیاسی را مشخص می کند. 
خبر نخست

نامزدی سعید جلیلی در این انتخابات قطعی شده است. او نیز 
تصمیم گرفته که در کنار ضرغامی، رستم قاسمی و حسین 
دهقان که پیش تر نامزدی خود را اعلام کرده بودند، به رقابت 
بپردازد. بنا بر اخبار منتشره  تیم جلیلی به این قطعیت رسیده که 
او باید نامزد شود. فعالیت های حامیان او در فضای مجازی نیز 
در همین راستا افزایش یافته و لایوهای  اینستاگرامی جلیلی 

نیز شاهد دیگری بر این مدعا است. 
خبر دوم

خبر دوم اما چیزی نیست غیر از ورود محمد باقر قالیباف 
به رقابت های انتخاباتی پیش رو. اگر چه محسن پیرهادی 
از فعالان سیاسی نزدیک به قالیباف پیش تر در صفحه توییتر 
خود تاکید کرده بود قالیباف بنای نامزدی در انتخابات را ندارد 
و حتی اظهاراتی منسوب به قالیباف با این محتوا منتشر شد 
که در صورت نامزدی آقای رییســی از او حمایت خواهد 
کرد؛ لکن گویا جمع بندی نهایی در مورد وی این است که 
حتی در صورت نامزدی رئیسی نیز در نام نویسی نامزدهای 
انتخاباتی شرکت کند و تصمیم به حضور یا عدم حضور در 
رقابت های انتخاباتی را به فرآیندی که بعد از نام نویسی ایجاد 

خواهد شد، موکول کند.
نامزدی همزمان جلیلی و قالیباف و رییسی پیشنهاد جمعی 
از اصولگرایان اســت که برای مواجهه با فضای پیش بینی 
نشده انتخاباتی، همچنین تصمیم نهایی اصلاح طلبان اتخاذ 
کرده اند. این تصمیم برای عدم تمرکز اصلاح طلبان بر روی 
تخریب یک نامزد اتخاذ شده است. بر این اساس برخلاف 
اعلام محمد باقر قالیباف که گفته است در صورت نامزدی 
رییسی کاندیدا نخواهد شد گویا جمع موثری از اصولگرایان 
تصمیم ساز اصرار به نامزدی همزمان دارند و این مساله در 

مورد سعید جلیلی هم صدق می کند . 
در این طرح این گونه پیش بینی شده که پس از نام نویسی 
این سه شخصیت اصلی اصولگرا در فرآیندی که به زودی 
ســاز و کار آن اعلام خواهد شد نامزد اصلی اصولگرایان 

معرفی خواهد شد.
در این خصوص حسین سبحانی نیا درباره وضعیت آرایش 
فضای انتخابات ریاست جمهوری گفت: با نزدیک شدن 
به زمان انتخابات همواره فضا این طور بوده که رقبا سعی 
می کنند ضمن آنکه حضور جدی تری در صحنه داشــته 
باشند، از مواردی که می تواند موقعیت رقیب را تضعیف 

کند بهره بگیرند.
وی با بیــان اینکه ثبت نام نامزدهای انتخابات ریاســت 
جمهوری از هفته آخر اردیبهشت شروع می شود، افزود: 
متأسفانه رعایت اخلاق سیاسی در صحنه انتخابات هنوز 
در کشور ما نهادینه نشده است، اگر چه بعضی رعایت نسبی 
می کنند ولی تضمینی برای برخورد با بداخلاقی ها وجود 
ندارد که بتواند جلوی هتک حرمت نامزدها را بگیرد. شاهد 
بودیم که در جریان تقابل گروه های سیاسی، برخی افراد و 
جریانات از مواردی در نقد طرف مقابل استفاده می کنند که 

تهمت است و هزینه برای نظام و کشور دارد.
این فعال سیاسی اصولگرا درباره رصد تحرکات و تصمیمات 
اصولگرایان برای انتخاب نامزد نهایی توسط اصلاح طلبان با 
هدف انتخاب نامزد متناسب با تصمیم رقیب، یادآور شد: این 
می تواند منطقی باشد چون دو طرف قضیه هنوز روی گزینه 
مشــخص تمرکز جدی ندارند یا به این مسئله نرسیده اند 

بنابراین اوضاع و شرایط همچنان حالت گذرا دارد.  
وی افزود: هم اکنون نمی توان قضاوتی کرد که چه کسی از 
طرف اصولگراها و چه کسی از طرف اصلاح طلبان می آیند 
و نهایتا بعد اعلام شورای نگهبان چه کسانی در صحنه می 
مانند. در واقع بعد از اعلام اسامی تأییدصلاحیت شدگان 
است که نامزدها می توانند سبک و سنگین شوند تا توازن و 

تعادل نهایی شکل بگیرد.
عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری یادآور شد: در حال  
حاضــر هر دو جناح اصولگــرا و اصلاح طلب دنبال این 
هســتند که گزینه هایی را آماده کنند و به میدان بیاورند که 
ضمن داشتن صلاحیت های لازم مدنظر شورای نگهبان، در 
مقایسه با سایرین وزن و اعتبار بیشتری نزد مردم داشته باشند.

وی دربــاره تصمیم جریان اصولگرا بــرای آوردن همه 
گزینه های مســتعد خود به میدان با هدف پیشــگیری از 
تخریب هــای احتمالی جریان رقیــب علیه نامزد اصلی، 
توضیــح داد: در جریان اصولگرایی تعداد زیادی کاندیدا 

مطرح هستند، معتقدم حذف نامزدها و رساندن تعداد آنها 
به چند نفر در این مرحله درست نیست، معتقدم عاقلانه و 
منطقی آن است که بگذارند همه آنها که می خواهند کاندیدا 
شوند، برای انتخابات ثبت نام کنند و مرحله غربالگری به بعد 
از اعلام نظر شورای نگهبان درباره تأییدصلاحیت نامزدها 
موکول شود تا از پراکندگی آرا جلوگیری به عمل آید. در 
ادوار گذشته هم همین روال بوده و شاید این دوره هم همین 

رویه عمل شود.
سبحانی نیا درباره تصمیم اصولگرایان برای حضور همزمان 
رئیسی، قالیباف و جلیلی در صحنه انتخابات با هدف درنظر 
گرفتن همه جوانب اعم از عدم کاندیداتوری رئیســی در 
لحظه آخر، خنثی کردن تخریب و عملیات روانی جریان 
رقیب و انتخاب درست متناسب با شرایط و متقضیات زمان، 
بیان کرد: این ممکن است. برخی فرض یادشده را قبول دارند 
و آن را امری احتمالی و احتیاطی می دانند که در این مرحله 
ثبت نام کنند و بعد از اعلام اسامی تأییدصلاحیت شدگان، 
روی انتخاب یک نامزد یا نهایتا دو نفر توافق و تفاهم صورت 
بگیرد تا آنها بمانند برای فعالیت و رعایت آن احتیاط هایی 
که معمولا در انتخابات ریاســت جمهوری باید برای یک 

کاندیدای سایه باید باشد.
وی ادامه داد: بعضی بر این عقیده هستند که حضور آقای 
رئیسی باعث می شود قدری ریزش قبل از ثبت نام نامزدها 
صورت بگیرد. یعنی اگر الان آقای رئیســی اعلام آمادگی 
برای کاندیداتوری کند باعث می شــود بعضی افراد که از 
این جبهه اعلام آمادگی کردند به صحنه نیایند و نامزد نشوند 
چون احساس می کنند با اجماعی که جریانات اصولگرایی 
بر آقای رئیسی دارند و زمینه هایی که هست، خیلی منطقی 

نیست که آئها بیایند.
فعال سیاســی اصولگرا با بیان اینکه درباره مطرح شــدن 
آقای قالیباف برای کاندیداتوری در انتخابات ۱4۰۰ باید با 
ملاحظاتی انجام شــود چون انتخاب رئیس مجلس برای 
ســال دوم روز هفتم خردادماه و قبل از انتخابات ریاست 
جمهوری خواهد بود، گفت: حضور همزمان آقایان رئیسی، 
قالیباف و جلیلی کار پیچیده ای است که باید خیلی جوانب 
را رعایت کنند و باید تدبیر مجلس را هم داشته باشد. این کار 
نیازمند برنامه ریزی درون تشکیلاتی محکم است که هنوز 

فکر نمی کنم شرایطش در جریان اصولگرایی فراهم باشد.


